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ČEKÁ NÁS

prosinec

9. 12. Mšeno
Vánoční hostina pro zvířátka, 
sraz v 10.00 u koupaliště

9. 12. Chorušice
adventní koncert - Intermezzo 
od 15.00. Od 17.00 následuje 
koncert v Nebuželích.

9. 12. Mšeno
divadelní představení Živý bet-
lém od 10.00 v DS Mšeno

9. 12. Kadlín
Mikulášská nadílka pro děti

9. 12. Lobeč
rozsvícení vánočního stromu od 
16.30 pod OÚ, od 18.00 miku-
lášká nadílka v sokolovně

11. 12. Mšeno
hudební vystoupení R. Žaluda a 
P. Skalického od 14.00 v DSM

13. 12. Mšeno
Česko zpívá koledy od 18.00  
u vánočního stromu na náměstí

14. 12. Mšeno
vánoční koncert klasické hudby 
od 10.00 v DS Mšeno

14. 12. Kadlín
předvánoční posezení seniorů

16. 12. Stránka
předvánoční posezení pro  
seniory s hudbou od 15.00

16. 12. Lobeč
adventní koncert od 14.00 v 
kostele, následuje posezení v 
zámeckém sklepě při svařáku

16. 12. Mšeno
adventní koncert od 17.00  
v kostele sv. Martina

17. 12. Vojtěchov
Běh Boudeckou roklí od 10.00

18. 12. Mšeno
hudební vystoupení Viola  
Olomouc od 9.30 v DS Mšeno

19. 12. Mšeno
hudební vystoupení D. Hořínko-
vé a synů od 14.00 v DSM

20. 12. Mšeno
koncert Komorního dua Bur-
dych od 14.00 v DS Mšeno

25. 12. Mšeno
oddíl stolního tenisu SK Mšeno  
zve na Vánoční turnaj, pro regis-
trované i neregistrované hráče, 
od 9.00 v tělocvičně ZŠ

Začátek adventu zpříjemnily 
děti z místních škol i jarmark

Začátek adventu ve Mšeně se ani letos neobešel bez pěkného kulturního programu. Foto: Josef Havel

Svůj díl na programu mělo i usku-
pení Torzo. Foto: Josef Havel

Vážení občané, 

rok utekl jako voda a máme tu opět adventní čas. Společně jsme 
rozsvítili vánoční strom na náměstí a zahájili Advent a budeme postupně 
směřovat ke svátkům vánočním a konci kalendářního roku. Jistě nejsem 
sám, kdo se již těší na klid Vánoc a na čas strávený v rodinném kruhu. 
Než ta chvíle přijde, čeká nás ještě hodně shonu a náročných příprav, 
ale věřím, že sváteční dny nám vše vynahradí. 

Přeji Vám klidné prožití vánočních svátků, pěkné chvíle s rodinou či 
přáteli a mír v duši. Do nového roku přeji zejména stálé zdraví, veselou 
mysl a alespoň trochu štěstí! 

Martin Mach 
starosta

Vrcholem akce bylo rozsvícení vá-
nočního stromu. Foto: Z. Bergl

Do středu náměstí lákal řemeslný 
jarmark. Foto: Jiří Říha
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SLOVO ŠÉFREDAKTORA

Za chvilku tu 
máme Vánoce, 
všude září vá-
noční stromy, 
možná už i u 
vás v obývácích. 
I já se tentokrát 
zaměřím na stromy, nikoli ov-
šem vánoční. Víc než smrky 
nebo borovice jsou mi totiž blíz-
ké ovocné stromy, především 
pak staré odrůdy. Proto mě těší, 
že se postupně vracejí do naší 
krajiny, kam jednoznačně pa-
tří. Každá cesta, kterou oživí 
zelenající se stromy, které ved-
le pěkných květů nabízejí i své 
plody, je hned o dost veselejší. A 
to dobře vědí třeba Chorušičtí, 
kteří jsou na výsadby v krajině 
už, řekl bych, odborníci. Kaž-
dý rok tam přibude i několik 
desítek mladých stromků. Bylo 
by moc fajn, kdyby se k tomuto 
trendu připojily další obce nebo 
i jednotlivci, nadšenci, kteří 
chtějí žít v lepším prostředí. Co 
si to dát jako předsevzetí do 
roku 2018? Ať už na tohle téma 
máte jakýkoli názor, přeji vám 
fajnové Vánoce v kruhu vašich 
nejbližších a pod stromkem, 
tentokrát už třeba jehličnatým, 
hodně splněných přání.

Příjemné listování posledním 
letošním číslem přeje Jiří Říha

Noviny pro město Mšeno a okolí 
▪  Vydává MěÚ Mšeno od roku 
1995 ▪ Vycházejí v nákladu  
600 ks na začátku  měsíce  
▪ Redakční rada: Jiří Říha (jř) 
- šéfredaktor, Karel Horňák (kh), 
Vladislava Kaulerová Vaňková 
(vkv) ▪  Grafická úprava: Jiří 
Říha ▪  Kontakt: msensko@
email.cz, telefon: 737 671 196, 
pošta: Husova 149, 277 35 Mše-
no ▪ Uzávěrka příspěvků je vždy 
20. den v měsíci ▪ Redakční 
úpravy vyhrazeny ▪ Tisk: K-Tisk  
▪ Cena za výtisk je 10 Kč včetně 
10 % DPH ▪ Povoleno Minister-
stvem kultury ČR, reg. č. MK 
ČR E 10701 

 ▪ ▪ ▪ ▪

Vychází pro: Mšeno, Chorušice, 
Kadlín, Kaninu, Kokořín, Lo-
beč, Nosálov, Stránku, Vrátno. 

Mšensko č. 12/2017
XXIII. ročník

Přichází lepší dopravní spojení

Integrace dopravy na Mšensku a 
Byšicku přináší od 10. 12. 2017 
kvalitnější i častější dopravní 

spojení, vznikají nová přímá pro-
pojení jednotlivých regionů Stře-
dočeského kraje, a to i o víkendech 
(například mezi Mladou Boleslaví, 
Mělníkem, Roudnicí nad Labem, 
Slaným či Kladnem). Jízdní řády 
autobusů jsou lépe koordinová-
ny s vlaky i mezi sebou navzájem, 
zároveň jsou intervaly zpravidel-
něny a přizpůsobeny aktuálním 
potřebám. Pro větší přehlednost 
pro náhodné i pravidelné cestující 
bylo výrazně zjednodušeno vedení 
linek. Jízdní řády byly připravovány 
ve spolupráci s dopravci, kteří pro-
voz nových či prodloužených linek 
zajišťují.

Prodloužení páteřní linky 467 
Roudnice nad Labem – Mělník – 
Mladá Boleslav

Prodloužená linka 467 nově pro-
pojuje přímo významná středočes-
ká města Mladou Boleslav a Mělník 
a významné regionální centrum 
v Ústeckém kraji – Roudnici nad 
Labem. Spoje jsou koordinovány 
tak, že v Mladé Boleslavi navazují 
na začátky a konce směn v automo-
bilce Škoda a v Mělnickém Vtelně 
navazují na linku 668 ve směru z/
do Mšena. Stávající návaznosti v 
Mělníku na rychlíky ve směru z/do 
Kolína a v Roudnici nad Labem na 
linku DÚK 684 ve směru z/do Lito-

měřic jsou zachovány. Páteřní linka 
467 jezdí nově častěji a také večer a 
o víkendech.

Nová linka 668 Všetaty – Mšeno s 
návazností na vlaky do Prahy

Významně rozšířen bude v pra-
covní dny i o víkendech provoz 
autobusů na trase Mšeno – Mělnic-
ké Vtelno – Byšice – Všetaty. Nová 
linka 668 bude ve Všetatech nava-
zovat na vlaky ve směru z/do Prahy, 
na rychlíky linky R21 nebo osobní 
vlaky linky S3. Ve směru z Prahy 
budou autobusy vyčkávat na pří-
jezd případně zpožděného vlaku až 
15 minut nad rámec jízdního řádu. 
Přestupním uzlem bude Mělnické 
Vtelno s návaznostmi na linku 467 
oběma směry, tj. do Mělníka a do 
Mladé Boleslavi. Zavedeny jsou 
také zároveň nové přímé spoje Ka-
dlín – Mělník a též přímé spojení 
Mšeno – Všetaty – Neratovice ran-
ním školním spojem.

Propojení linky Mělník – Kokořín 
s mělnickou MHD 474

Pro zvýšení efektivity provozu a 
také na základě požadavku města 
Mělníka je rozšířena trasa měst-
ské linky 474 oběma směry, a to z 
Chloumku přes Vysokou do Koko-
řína a z Velkého Borku přes Hostín 
do Byšic. Obyvatelé zmíněných 
obcí tak získají přímé spojení do 
všech důležitých částí města Mělní-
ka, nejen na autobusový terminál. 

Stávající přehledný taktový provoz 
městské linky je tak přenesen i do 
dalších obcí. Rozšířen je také ví-
kendový provoz ve směru Vysoká, 
Kokořín a Dobřeň. Stávající přímé 
večerní víkendové spojení s Prahou 
je zachováno s tím, že spoj linky 
474 z Mělníka do Prahy pokračuje 
jako stávající linka 369.

Významné posílení linky 369 
mezi Prahou a Mělníkem o víken-
dech

V souvislosti s dlouhodobě trvají-
cími kapacitními problémy na lince 
369 mezi Prahou a Mělníkem dojde 
při příležitosti další etapy integrace 
Mělnicka k významnému posílení 
o víkendech zkrácením intervalu z 
60 na 30 minut v období od 6 do 20 
hodin oběma směry.

Nově zapojená města či obce:
Bezno [pásmo 6], Byšice [4], Če-

čelice [4], Dobřeň [6], Hostín [4], 
Chorušice [5], Jizerní Vtelno [7], 
Kadlín [6], Kanina [5], Kokořín [5], 
Liblice [4], Malý Újezd [4], Mělnic-
ké Vtelno [5], Mladá Boleslav [7], 
Mšeno [6], Písková Lhota (Zámos-
tí) [7], Stránka [6], Vysoká [5].

Město Mšeno připravuje infor-
mační letáky, z nichž budou zřejmé 
všechny nové možnosti cestování 
Pražskou integrovanou dopra-
vou. Budou k dispozici na MěÚ  
ve Mšeně.                                     (red)
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Advent je dobou 
očekávání. Zna-
mená příchod. 
Někdo přijde. 
Něco přijde. 
Bude to radost-
né nebo nás to 
zarmoutí?. V půlce listopadu jsem 
přišel do podatelny mšenského úřa-
du poděkovat paní Daně Jizbové. 
Vytiskla a nechala rozvézt plakáty 
zvoucí na adventní koncert do na-
šeho evangelického kostela. Vždy, 
když navštívím tuto místnost, tak 
získám dobrou náladu. Velká dávka 
dobré vůle spojená s lidskostí a ne-
okázalostí. Vždyť to je přece samo-
zřejmost, jako by se stalo. Taková je 
Dana. Advent sice ještě nezačal, ale 
pro mě jakoby už přišel – dobrá vůle 
a úsměv mšenské úřednice. To není 
samozřejmost, to je dar. A to patří 
k nadějnému očekávání věcí příš-
tích. Konstatoval jsem s nadsázkou, 
že kdyby se svět skládal ze samých 
lidí, jako je Dana, tak by snad mohl 
být brzy „ráj“ na zemi. A náhle se 
mě Dana zeptala, zda bych jí mohl 
říct, kdy že vlastně letos advent za-
číná, že se o to na úřadě i mimo něj 
přou. Odvětil jsem, že doufám, že 
tato „hádka“ úřad neochromí. Řekl 
jsem jí, že letos 1. adventní neděle 
vychází na třetího prosince a posled-
ní – čtvrtá – bude na Štědrý den. A 
musím říct, že tahle debata mě moc 
potěšila. Proč?  Uvědomil jsem si, že 
lidi berou vážně něco, o čem se za 
minulého režimu moc veřejně ne-
vykládalo. Že zkrátka určité věci z 
křesťanské tradice do povědomí lidí 
vstoupily nebo se opět oživily. Třeba 
i zapálení vánočního stromu, které 
se na mšenském náměstí uskuteč-
ní 3. prosince, tedy na 1. adventní 
neděli. Do jisté míry jsem se o tom 
nedávno přesvědčil, když jsem na 
mšenské základní škole postupně 
navštívil žáky všech devíti ročníků 
a vykládal jim o bibli. Někteří žáci 
věděli docela dost, bylo vidět, že si o 
těch věcech rodiče s nimi doma po-
vídají.  A všude bez rozdílu věděli, 
že Ježíš se narodil o Vánocích a bylo 
mi jasné i to, že dětem je jasné, kde 
je dobro a kde je zlo. V Heslech Jed-
noty bratrské připadá na 1. advent-
ní neděli biblický verš z 9. kapitoly 
Zachariášova proroctví: „Aj, král 
tvůj přijde tobě spravedlivý a spa-
sení plný.“  Králem je míněn nikoli 
nějaký světský panovník, předseda 
vlády nebo prezident – ti přicházejí 
a zase  odcházejí – ale Spasitel, věč-
ný král, Mesiáš, který přijde a bude 
soudit všechny zlé a všechno zlé.  
Přinese spravedlnost a záchranu pro 
každého z nás i pro celý svět. 

Michal Šimek

SLOUPEK FARÁŘEPoklady Harasova má přiblížit  
nově otevřená naučná stezka
Harasov - Procházku po přírod-
ních a kulturních pokladech méně 
známé části Kokořínského dolu tu-
ristům slibuje nová naučná stezka 
Poklady Harasova, která byla slav-
nostně otevřena na sklonku listo-
padu. Na padesát lidí, kteří si ne-
nechali otevření stezky ujít, ačkoli 
nepanovalo zrovna nejlepší počasí, 
se sešlo v sobotu 25. listopadu na 
hrázi rybníka Harasov. Tam na ně 
čekali autorky stezky z ekocentra 
Koniklec Lenka Winterová a Mar-
tina Zrostlíková, předseda České-
ho svazu ochránců přírody Libor 
Ambrozek a starostka obce Vysoká 
Elena Maryšková. Jedna z tabulí připomíná hrad Harasov z dávných dob. Foto: Jiří Říha 2x

ŽELEZÁŘSTVÍ -  ELEKTRO
Václav Kuneš

Prodáváme:
VODOINSTALAČNÍ  MATERIÁL
KOVÁNÍ  –  ZÁMKY – VLOŽKY

ELEKTRO MATERIÁL
LEPIDLA –  TMELY –  MAZADLA

SPOJOVACÍ  MATERIÁL
Zajišťujeme: 

VÝROBU KLÍČŮ
OPRAVY ELEKTRICKÉHO NÁŘADÍ

BROUŠENÍ  NOŽŮ,  KOTOUČŮ A ŘETĚZŮ
Kontakt: Nemocniční 483, Mělník

(mezi autobusovým nádražím a nemocnicí)
Tel.: 315 626 051, mobil: 604 136 125

vendelinkunes@seznam.cz
www.zelezarstvi -kunes.cz

I n z e r c e

„Právě paní starostka Vysoké 
před časem iniciovala vytvoření 
stezky. Obec zahájila přípravy a my 
jsme se pak ujali dalšího postupu,“ 
řekla Lenka Winterová. Nadšenci 
z Koniklece pak sehnali dotaci od 
jedné z mezinárodních společností 
a vytvořili šest informačních tabu-
lí, které si nyní mohou turisté na 
stezce prohlédnout. Nechybí ani 
informační leták.

Ačkoli stezka začíná v Bosyni 
u bývalého hostince U Bobra, je 
možné se na ni vypravit i z dru-
hé strany od Harasova. Tímto 
směrem vyrazili i účastníci jejího 
slavnostního otevření. „Stezka 
vede kousek od polomu, takže z 
ní bohužel nemůžeme sejít na žlu-
tou turistickou stezku a vrátit se  
okruhem, půjdeme proto zpět po 
svých stopách,“ informovala účast-
níky hned na začátku lektorka eko-
centra.

Jedna z informačních tabulí, u 
kterých se výprava zastavila, se na-
příklad věnuje historii hotelu Ha-
rasov z roku 1912, který po mnoha 
letech chátrání prochází náročnou 
rekonstrukcí, další se zabývá sta-
robylým hradem Harasovem a na 
jiné je popsána květena, která se 
poblíž stezky vyskytuje. Význam-
nou rostlinou je tam i koniklec 
luční český, který zároveň připo-
míná i organizaci, jež má stezku na 
svědomí.

Jiří Říha

Ačkoli stezka začíná  
v Bosyni u hostince  
U Bobra, je možné se na 
ni vypravit i od Harasova.Před výšlapem bylo třeba slavnostně přestřihnout stuhu.
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V sobotu 11. listopadu obec Chorušice letos už podruhé v prostorách obřadní a zasedací síně obecního 
úřadu přivítala nové občánky, na jaře byli přivítáni čtyři noví občánkové, nyní Eliška Šturmová a Štěpánka 
Kulhánková. V krátkém programu přivítal děti starosta, básničky přednesly Eliška Müllerová a Lucinka Po-
láková, noví občánkové si odnášejí vedle fotografií a pamětního listu i pár dárků se jménem dítěte. Je pěk-
né, že v novodobé historii každý rok obec měla možnost vítat nové občánky, dříve to bývaly dvě až tři děti 
ročně, v posledních letech i šest a více. Od roku 2012 obec obnovila mateřskou školu, takže by bylo pěkné v 
této tradici pokračovat. Za přípravu je třeba poděkovat dlouholeté pracovnici obce paní Květě Kašparovské 
a jejím kolegyním, za pěkné snímky v průběhu let všem fotografům – Vladimíru Legnerovi, Andrejce Vrané 
a Josefu Havlovi, za zhotovení fotografií Martinu Pithartovi. Text: Martin Bauer, foto: Josef Havel

Obec přivítala nejmenší občánky

Děti ze školky pomáhaly sázet 
ovocné stromky v Chorušicích
Chorušice - Krajina kolem Cho-
rušic je každý rok zelenější. Obec 
se totiž už řadu let zaměřuje nejen 
na obnovu zaniklých cest a alejí v 
krajině, ale snaží se stromky sta-
rých ovocných odrůd vysazovat i k 
silnicím, které procházejí Choruši-
cemi, Velkým Újezdem, Zahájím a 
Chorouškami.

Letošní podzim patřil výsadbě 
jabloní, hrušní, třešní a slivoní po-
dél silnice z Chorušic do Zahájí a 
silnice z Velkého Újezda ke křižo-
vatce na Kaninu. Výsadba, na kte-
rou obec získala dotaci od Nadace 
Partnerství, se podle starosty obce 
Martina Bauera uskutečnila ve spo-
lupráci s Okrašlovacím spolkem 
pro Mšeno a okolí, chorušickou 
mateřskou školou a členy dalších 
místních spolků. 

„Nejprve jsme polovinu stromků 
vysázeli u silnice na Zahájí, pro-
tože je tam menší provoz. Výsad-
by se tak mohly aktivně zúčastnit 
děti ze školky se svými lopatkami,“ 
řekl starosta obce, na jehož slova 
navázala ředitelka školky Naďa Je-
línková: „S kolegyněmi jsme dětem 
ve školce zahrály takovou pohád-
ku o tom, jak se sázejí stromy. Byl 
tam neposlušný strom Brbla, který 
lumpačil a popichoval ostatní stro-
my. Říkaly jsme jim, že stromy na 
jaře kvetou, v létě dávají ovoce a na 

Každý stromek dostal cedulku se jménem dítěte. Foto: Martin Bauer

podzim shazují listí. A že v zimě 
nelumpačí, ale hezky stojí a od-
počívají,“ vylíčila ředitelka školky 
a dodala, že každý stromek dostal 
cedulku se jménem žáčka školky. 

Chorušice na výsadbu získa-
ly zhruba třicetitisícovou dotaci, 
která pokryla nákup stromků, o 

výsadbu se postarali nadšenci a 
zaměstnanci obce. „Vysázeli jsme 
společně 43 stromků, které zajistila 
krajinářka Zuzana Říhová ze Mše-
na, jež je zároveň autorkou pro-
jektu k žádosti o dotaci. V příštím 
roce bychom chtěli obnovit zanik-
lou alej v Chorouškách a upravit 
alej Ke kaštanu ve Velkém Újezdě,“ 
popsal další plány starosta Bauer.

Obnovené cesty v krajině ko-
lem Chorušic jsou místními hojně  
využívány k procházkám, rekre-
ačnímu běhu a nacházejí si oblibu  
i u cyklistů.                        Jiří Říha

Chorušice se na obnovu 
ovocného stromoví kolem 
obce zaměřují už řadu let. 
Zapojují se i místní lidé.

7. 12. v 15.00 – Městská knihovna 
Výtvarná dílna pro dospělé
Textilní tvoření, cena 200 Kč
7. 12. v 19.00 – MKD
Dvojitý milenec (psychologické 
drama i rozpustilá žánrová pocta 
erotickým thrillerům, režie: Fra-
nçois Ozon, vstupné 60 Kč)
8. 12. v 9.00 – Městská knihovna
Výtvarná dílna pro dospělé
Textilní tvoření, cena 200 Kč
8. 12. v 19.00 – MKD
Čechomor Kooperativa Tour 
2017 (koncert v rámci vánočního 
turné, vstupné 550 Kč)
11. a 18. 12. v 16.15 – MKD
Trénování paměti (lekce s A. Roh-
de Kabele, vstupné 50 Kč)
11. 12. od 18.00 do 20.30 – MKD
Kurz malování na hedvábnou 
vitráž (výtvarný kurz Jany Heide-
nreichové. Přihlášky: lesnerova@
mekuc.cz, 606 613 406. Cena kur-
zu včetně materiálu 300 Kč)
11. 12. v 18.00 – MKD
Island – krajina sopek a ledovců
(cestopisná přednáška Saši Ryvo-
lové, vstupné 80 Kč)
12. 12.  v 19.00 – MKD
Šeherezáda (představení DS 
Nové divadlo Mělník v rámci 
cyklu Divadelní večery Vladimíra 
Dědka. Vstupné 100 Kč)
13. 12.  v 10.00 – MKD
Setkání před Betlémem
(představení pro děti od 3 let, 
žáky ZŠ a veřejnost. Divadlo Víti 
Marčíka. Vstupné 60 Kč)
13. 12.  v 18.00 – MKD
Vánoční koncert na schodech
(koncert mělnického pěveckého 
smíšeného sboru Chrapot. Vstup 
dospělí 100 Kč, děti 30 Kč)
15. – 17. 12. – nám. Míru Mělník
Vánoční trhy (vstup volný)
16. 12. v 17.00 – MKD
Vánoční koncert folklorních sou-
borů Jarošovci a Jarošáček
(adventní vystoupení mělnických 
souborů. Vstupné dospělí 100 Kč, 
děti a senioři 60 Kč)
17. 12. v 15.00 – MKD
Adventní koncert ZUŠ Mělník
(vánoční koncert žáků a studentů 
ZUŠ Mělník. Vstup volný)
18. 12. v 15.30 – MKD
Vánoční trdlovačka s Tancovač-
kou (hudební pořad, vstup 100 Kč) 
19. 12. ve 20.30 – MKD
LiStOVáNí: Už je tady zas 
(akční scénické čtení z knihy Ti-
mura Vermese. Vstupné 100 Kč)
28. prosince v 19.00 – MKD
Druhá strana naděje
(hořkosladká komedie, režie: Aki 
Kaurismäki, vstupné 60 Kč)

MĚLNICKÉ KULTURNÍ
CENTRUM
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Kadlínští senioři se chystají 
na novou sezonu zážitků 1. 12. 20.00 - Metallica: Quebec 

Magnetic (hudební koncert, USA, 
2012, 135 minut, režie Wayne 
Isham)
2. 12. 15.00 - Paddington 2 (kome-
die pro celou rodinu, Velká Britá-
nie/Francie, 2017, 103 minut, režie 
Paul King)
2. 12. 17.30 - Kvarteto (komedie, 
ČR, 2017, 93 minut, režie Miroslav 
Krobot)
2. 12. 20.00  - Thor: Ragnarok (akč-
ní, USA, 2017, 130 minut, režie Tai-
ka Waititi)
5. 12. 15.00  - Zahradnictví: Dezer-
tér (drama, ČR/Slovensko, 2017, 
115 minut, režie Jan Hřebejk, scé-
nář Petr Jarchovský)
5. 12. 17.30 - Kvarteto (komedie, 
ČR, 2017, 93 minut, režie Miroslav 
Krobot)
5. 12. 20.00 - Western (drama, 
Německo/Bulharsko/Rakousko, 
2017, 119 minut, režie Valeska Gri-
sebach)
6. 12.  9.45 - Dvanáct měsíčků (vý-
běr nejkrásnějších a nejúspěšněj-
ších českých pohádek)
9. 12. 15.30 - Přání k mání (pohád-
ka, ČR/Slovensko, 2017, 90 minut, 
režie Vít Karas)
9. 12. 17.30 - Kvarteto (komedie, 
ČR, 2017, 93 minut, režie Miroslav 
Krobot)
9. 12. 20.00 - Rodin (drama, Fran-
cie/Belgie, 2017, 119 minut, režie 
Jacques Doillon)
12. 12. 17.30 - Bába z ledu (ko-
medie, ČR, 2017, 106 minut, režie 
Bohdan Sláma)
12. 12. 20.00 - Odysea (dobrodruž-
ný životopisný film, Francie, 2016, 
122 minut, režie Jérôme Salle)
16. 12. 15.00  - Přání k mání (po-
hádka, ČR/Slovensko, 2017, 90 mi-
nut, režie Vít Karas)
16. 12. 17.00 - Star Wars: Poslední 
z Jediů (akční sci-fi, USA, 2017, 150 
minut, režie Rian Johnson)
16. 12. 20.00 - Dokud nás svatba 
nerozdělí  (komedie, Francie, 2017, 
115 minut, režie Olivier Nakache, 
Eric Toledano)
19. 12. 17.00 - Star Wars: Poslední 
z Jediů (akční sci-fi, USA, 2017, 150 
minut, režie Rian Johnson)
19. 12. 20.00 - Star Wars: Poslední 
z Jediů (akční sci-fi, USA, 2017, 150 
minut, režie Rian Johnson)
21. 12. 15.30 - Ferdinand (animo-
vaný film pro celou rodinu, USA, 
2017, 99 minut, režie: C. Saldanha, 
C. Malkasian, J. McGrath)
21. 12. 17.30 - Špindl (komedie, 
ČR, 2017, 98 minut, režie Milan 
Cieslar)
21. 12. 20.00 - Star Wars: Poslední 
z Jediů (akční sci-fi, USA, 2017, 150 
minut, režie Rian Johnson)

KINO MÁJ DOKSY
PROSINEC

Kadlín - Skupina starších občanů 
Kadlína, která přijala název Sdru-
žení seniorů Kadlín, se stále pravi-
delně jednou za dva týdny schází ke 
svým schůzkám. Schůzky se konají  
v knihovně obce. Náplní schůzek 
jsou zejména organizační záleži-
tosti, návrhy na další činnost, ale 
také řešení každodenních problémů 
seniorů.  Taková přátelská výmě-
na názorů a postřehů ze života je 
dobrou terapií pro vyčištění duše a 
srdce od problémů a strastí života. 
Popíjení kafíčka a čaje umocňuje 
příjemnou atmosféru našich schů-
zek.  Občerstvení, jak sladké tak 
slané, vždy přinesou někteří z nás. 

Na návrší Hradišť u rozhledny 
jsme uskutečnili piknik s opékáním 
buřtů. Lze konstatovat, že všichni 
naši senioři se na setkání těší. Poně-
vadž většina našich členů jsou ženy, 
pochopitelně jsme si připomně-
li Mezinárodní den žen. Koncem 
března  jsme na výroční členské 
schůzce bilancovali činnost za uply-
nulý rok. 

Činnost seniorů není jen přátel-
ské setkání a povídání, velkou po-

Senioři si přohlédli muzeum na zámku. Foto: archiv sdružení 2x

I n z e r c e

ROUBENKY STŘIHAVKA
■ novostavby roubených domů

■ opravy a rekonstrukce roubených domů
■ dřevostavby a sakrální stavby

■ ruční práce a tradiční materiály
■ 20 let zkušeností

■ kompletní stavební servis
■ realizace staveb po celé České republice

E-mail: rstrihavka@volny.cz
Mobil: 602 357 542

www.roubenky-strihavka.cz

zornost věnujeme dalším aktivitám  
pracovního charakteru, vzdělávání 
a cestování za poznáním našeho 
okolí. V říjnu jsme byli na prohlíd-
ce muzea umístěného na zámku v 
Benátkách nad Jizerou. Tečkou po 
prohlídce bylo posezení v zajíma-
vé starobylé cukrárně na náměstí. 
I počasí se nám vydařilo, náš výlet 
doprovázelo sluníčko.  

Z pracovních aktivit máme za se-
bou výrobu velikonočních věnečků, 
tvorbu keramických předmětů v 

dílně ve Vysoké, zpracování papíro-
vých platonků na vejce na květinky, 
zdobení dožínkových věnců na Ja-
kubskou pouť, výrobu exponátů z 
dýní, ovoce a zeleniny pro výstavu 
plodů podzimu. Máme za sebou 
také malování na hedvábné šátky, 
zpracování sena na figurky, plete-
ní košíčků z pedigu. Řadu našich 
vyrobených „exponátů“ jsme  vy-
stavili na Jakubské pouti v červenci 
letošního roku. Do konce letošního 
roku budeme ještě vyrábět a zdobit 
adventní věnce pro  výzdobu na náš 
vánoční večírek a také pro naše se-
niorky v penzionech v Mělníku a ve 
Mšeně, které pravidelně před Váno-
ci navštěvujeme.

V Kadlíně prozatím mimo našeho 
sdružení nejsou žádné spolky. Ale 
nyní nás podle informací OU asi 
bude následovat další sdružení, a to 
rodičů, které se chce svou činností 
zaměřit na práci s našimi nejmlad-
šími. 

Z mimořádné události v obci  mu-
síme také připomenout orkán Her-
wart, který u nás v Kadlíně 29. října 
mimo poškození střechy na obecní 
hospodě napáchal značnou škodu v 
obecním lese zničením 150 až 200 
m3 smrkového porostu. Obecní úřad  
proto zajištuje likvidaci lesní kala-
mity tak,  aby do nového náletu ků-
rovce v roce 2018 poškozené stromy 
byly vytěženy a odvezeny z lesa. 

A ještě malou zprávičku o doprav-
ní obslužnosti. Po delším období, 
kdy Kadlín byl obsluhován převáž-
ně  jen mikrobusy Kokořínského 
SOKu, se u nás objeví v ranních a 
odpoledních hodinách velké auto-
busy ČSAD Střední Čechy, které 
Kadlín  spojí s Mělnickým Vtel-
nem. Z Mělnického Vtelna bude 
pak možno cestovat na Mělník či do 
Mladé Boleslavi.

Jitka Nová, Zdeněk  Šesták

Cestování na zajímavá místa prostě kadlínské seniory baví.
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Jiří Fanta hraje spisovatele detektivek
Mšeno - S divadlem ještě před lety 
neměl žádné zkušenosti, i když 
loutkohercům navrhoval kulisy. 
Jiří Fanta se do role mšenského 
ochotníka dostal jakoby náhodou. 
A teď je za to rád. „Když nám ně-
kdy kolem roku 2000 řekl divadel-
ník Vladimír Tadeáš Kraus, jestli 
bychom s ním nezačali na něčem 
pracovat, drtivá většina do toho šla 
s tím, že pro divadlo budeme něco 
dělat, ne že budeme hrát. A ono to 
bylo nakonec úplně naopak,“ vzpo-
míná na první chvíle v mšenském 
divadelním sdružení jeden z jeho 
matadorů. První hrou bylo Šest žen 
Jindřicha VIII.

Začátky na prknech, která zname-
nají svět, byly prý poměrně krušné. 
Téměř nikdo z členů sdružení neměl 
s divadlem zkušenosti, tedy až na 
Václava Nováka a Tadeáše Krause. 
„Všichni muži hráli Jindřicha v jeho 
životních etapách a ženy zase jeho 
manželky. Bylo pro mě důležité po-
znání, že jsem schopný něco hrát. 
Byl to pěkný pocit, když lidé reago-
vali a smáli se. Jednou z nejtěžších 

věcí, kterou jsem se nejen já v Jin-
dřichovi naučil, bylo vstát, chodit 
a přitom říkat text. Přes půl roku 
jsme totiž dělali zkoušky jen vsedě,“ 
pokračuje Jirka Fanta, který si v  
další hře zahrál lumka a štamgasta. 

To už byl režisérem Jaroslav Víz-
ner, který upravil dílo bratří Čap-
ků Ze života hmyzu. S mšenskými 
divadelníky začal pracovat díky 
tomu, že ho s manželkou Cathe-
rine pozvali na pořad navazující 

První rolí Jiřího Fanty byl král, teď bude hrát spisovatele. Foto: Jiří Říha

I n z e r c e

Českolipská 3332, 276 01 MĚLNÍK
 +420 315 624 573-4
servis.melnik@carent.cz 
www.carentpraha.cz

CHCETE PROFESIONÁLNÍ SERVIS
PRO SVÉHO FORDA?  
O Váš vůz se postará mšenský rodák, mistr naší dílny, Michal Kroupa.

NABÍZÍME
> záruční i pozáruční servis vozů s atraktivní slevou 
    pro starší vozy 5 let > běžný servis všech značek
> širokou nabídku příslušenství 
> příprava na STK  

Těšíme se na vaší návštěvu.

AKCE

právě na krátkou hru o anglickém 
králi. „Hmyz byl velice důležitý. Ja-
roslav Vízner neuznává amatérský 
přístup k divadlu. Říká, že když se 
divadlo hraje, musí to být na úrov-
ni profesionálů. Hodně těžce jsme 
tento přístup snášeli, ale na druhou 
stranu nás Jaroslav opravdu naučil 
hrát. Navíc se mi líbilo, jak vtipně 
dokázal upravit tu hru, která na-
konec vyzněla jako komedie, ale s 
takovým tím mrazením v zádech,“ 

líčí ochotník, který ve Mšeně žije už 
bezmála čtyřicet let.

Asi nejvíc si Jiří Fanta zahrál v Po-
steli plné cizinců, která se dočkala 
mnoha desítek repríz. Jako major-
domus Karak, který je inventářem 
hotelu, diváky v podstatě prová-
zí celou hrou. „V téhle hře se nás 
hodně vystřídalo, takže se člověk 
obohacoval o přístup dalších herců. 
Mám s ní svázané také vzpomín-
ky na Hanku Hrubou, které jsou 
hodně citlivé. Moc dobře se mi s ní 
hrálo,“ vypráví herec, který se ak-
tuálně sžívá s postavou spisovatele 
detektivek.

Jde o ústřední roli nové detektiv-
ní povídky C. B. Gilforda s názvem 
Nebe může počkat, kterou divadel-
níci dvakrát týdně zkoušejí na sále 
mšenské základní školy. „Nová hra 
se mi také začíná líbit. Nacházíme 
tam vtipná místa, která by u diváků 
mohla zabrat,“ doplňuje Jiří Fanta, 
který vedle divadla působí i ve smí-
šeném pěveckém sboru Intermezzo 
a ve skupině Torzo, která při sboru 
funguje.                                 Jiří Říha

Seznamte se: představujeme vám členy Divadelního sdružení Mšeno
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Ke studánce pod Sedlcem 
vede pětadvacet schodů

I n z e r c e

Zastavte se na 

LOBEČSKÉ
v pivovarském výčepu 
Parostrojního pivovaru  

v Lobči u Mšena!

Výčep je otevřen do 16. 12. 2017 
v pátek od 17.00 do 22.00,  

v sobotu od 12.00 do 22.00.  
V lednu a únoru je zavřeno. 

Prohlídky pouze pro objednané.

Mšeno, Sedlec - Po úspěšné ob-
nově téměř zapomenuté Hlovecké 
studánky v letech 2010 a 2011 se 
Okrašlovací spolek pro Mšeno a 
okolí pustil do oživení druhé ze tří 
studánek v Sedlci. Ačkoli prostřed-
ní ze studánek lemujících vstup do 
rokle Kočičiny od Sedlce byla v 
mnohem lepším stavu než studán-
ka v mšenském Hlovci, bez práce 
se její obnova neobejde.

Už v závěru loňského roku se čle-
nové spolku a příznivci z řad veřej-
nosti u studánky sešli na brigádě, 
při níž proklestili přístup ke stav-
bičce klenuté z pískovcových kvád-
rů. Dalšími brigádami pak navázali 
ve druhé polovině letošního roku, 
kdy došlo na odstranění popada-
ných stromů, větví a náletů kolem 
studánky, úpravě terénu a vybu-
dování pětadvaceti schodů z du-
bových fošen. Dubovou kulatinu, 
kterou spolku bezplatně poskytlo 
město Mšeno, na fošny a trámky 
upravil pan Ladislav Černý ze Mše-
na. Ze dřeva bude vedle schodů v 
příštím roce vyrobena i lavička a 
informační tabule.

Cestu ke studánce i nášlapy scho-
dů pokryla vrstva dřevní štěpky, 
kterou opět poskytlo město Mšeno.

Brigády u studánky budou po-
kračovat i během příštího roku. V 
plánu je totiž ještě oprava klenu-
tého portálu studánky, z něhož se 
uvolnilo několik kvádrů, a vytvoře-
ní odtoku studánky.

Po opravě prostřední studánky 

Brigády u studánky budou pokračovat i v příštím roce. Foto: J. Havel 3x

VÝUKA ANGLIČTINY
ve Mšeně a okolí

■ s rodilým mluvčím 
■ soukromé i skupinové 
hodiny pro začátečníky  

i pokročilé
■ u vás doma i v kanceláři 

Bližší informace:  
777 599 814

gavinhuban@seznam.cz

Stránka už je opět bez listí

Obecní prostranství ve Stránce jsou bohatá na zeleň. V létě zeleň tvoří 
krásné a klidné prostředí, ale před zimou, když opadává listí ze stromů, 
mají pracovnice veřejně prospěšných prací velké starosti s úklidem ně-
kolika tun spadaného listí. Hromady listí jsou sdružovány na přístup-
ných shromaždištích, odkud pak budou odklizeny.          Štefan Dvorščík

Vytvářejte s námi

mšensko
▪ Chcete se podílet  

na obsahu Mšenska?
▪ Chcete dobře propa-

govat svou obec?
▪ Chcete psát reportáže  

z povedených akcí?

Své příspěvky 
posílejte na:

msensko@email.cz

bychom se rádi zaměřili i na zpří-
stupnění třetí, spodní studánky, 
která v zarostlé rokli není téměř k 
nalezení. Terén okolo ní je navíc 
silně podmáčen, takže bude zřejmě 
nezbytné vybudovat k ní povalo-
vou cestu.

Pokud se najdou nadšenci, kteří 
budou mít chuť přiložit ruku k dílu, 
rádi je uvítáme. A děkujeme všem 
příznivcům, kteří nám jakýmkoli 
způsobem pomáhají oživovat kra-
jinu a místa kolem nás.

Jiří Říha, předseda spolku

Ještě nedávno byl sestup ke studánce náročný, to už ovšem neplatí.

I n z e r c e
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Matěj Mach ze Mšena letos zasedl do 
osmy v české juniorské reprezentaci
Mšeno – Veslování patří sice ke 
krásným, ale hodně tvrdým spor-
tům. Kdo v něm chce uspět, musí 
podstoupit náročnou přípravu nejen 
na vodě, ale i na suchu. Pokud adept 
veslování nabídne poctivost v pří-
pravě, může se nakonec dostat i do 
posádky v české reprezentaci. To se 
letos podařilo mšenskému mladí-
kovi Matěji Machovi, s nímž jsme si 
povídali o jeho sportovní kariéře.

Kdy tě poprvé oslovil sport z hle-
diska zájmu?

Už jako malý kluk jsem začal cho-
dit do mšenského Sokola, kde mne 
při všestranné přípravě vedl napří-
klad pan Kovacs. Ale poměrně brzy 
jsem začal dělat judo v mělnickém 
oddílu, který se chvíli držel i ve zdej-
ší sokolovně. Pro malý zájem se tré-
ninky bohužel přesunuly zpátky na 
Mělník.

Myslíš si, že tyto dvě sportovní 
disciplíny byly pro tebe dobrým 
základem?

Určitě. Jak v Sokole, tak při judu 
jsem se naučil ovládat svoje tělo, což 
je výhoda proti kamarádům, kteří 
odmalička rovnou veslují. Byť mu-
sím přiznat, že třeba judo jsem zpo-
čátku nebral úplně nejpoctivěji. 

Plnohodnotný vztah ke sportu, 
kterým se později stalo veslování, 
jsi získal až mnohem později...

Na úplném konci 9. třídy – to už 
jsem chodil na mělnické gymnázi-
um – jsem pro sebe objevil veslová-
ní. Jeho základy jsem začal nabírat 
ve veslařském klubu v Mělníku, za 
který jezdím dodnes. 

Přesto tě v mělnické loděnici často 
nevidíme, že?

Já vesluji v Praze pod pražským 
trenérem na lodi, kterou mám půj-
čenou z Mělníka. Je to pro mě vý-
hodné z časových i jiných důvodů, 
v Mělníku totiž nemám vhodného 
partnera pro závodění i trénink.

Mohl bys přiblížit své veslařské za-
čátky?

Začal jsem jezdit dvojku bez kor-
midelníka. První závod bylo mis-
trovství republiky na dlouhé trati, 
kde jsem si s Lukášem Laubem vy-
bojoval další postup. Z naší pětičlen-
né party jsme v současnosti zbyli 
dva, já za muže, on za dorost.

Pojďme probrat tvou přípravu. Ko-

Matěj jezdí dodnes za mělnický veslařský klub. Foto: archiv M. Macha

likrát týdně trénuješ?
Trénujeme šestkrát až sedmkrát 

týdně, většinou dvakrát denně. Ráno 
mám trénink, pak následuje škola, 
trénink a zase škola. 

Zmínil jsi školu. Jaká to je?
Začal jsem studovat 1. ročník Čes-

ké zemědělské univerzity v praž-
ském Suchdole, obor územní pláno-
vání. Vzhledem k tréninkům je pro 
mne nevýhodou velká vzdálenost a 
poloha na kopci (smích). Ale musím 
přiznat, že mne škola baví. Zabývá-
me se především technickým kresle-
ním – rukou i na počítači.

Vraťme se na vodu. Který největší 
úspěch jsi zaznamenal v už zmiňo-
vané dvojce bez?

Určitě to je letošní výhra na MČR 
na dlouhé trati (6 km) v kategorii 
do 23 let, v celkovém pořadí jsme 
s Martinem Musilem skončili pátí. 
Tento úspěch nám přinesl nominaci 
do osmiveslice, která pak jela na MS 
a ME v kategorii U23. 

Zmínil jsi osmiveslici. Je pro tebe 
jedno, na jakém postu v ní sedíš?

Určitě to jedno není. V osmě se-
dávám uprostřed, na místě, kde se 
čtyřem veslařům říká „motor“. Zde 
sedí většinou fyzicky nejzdatnější je-
dinci. Místo vrchní dvojky obsazují 
techničtější typy. Spodní dvojka je 
důležitá v dodržení stálého tempa, 
jakákoli iniciativa k případnému 
zrychlení musí přicházet od ní. 

Rozhodně ovšem nejedete na plný 
„céres“ od startu až do cíle...

Závod na osmě trvá kolem pěti a 
půl minuty, takže to je strašný ka-
lup. Člověk se na startu nadechne 
a „umře“ v cíli (smích). Navíc kor-
midelník může využít GPS, díky 
reproduktorům v celé lodi ho dobře 
slyšíme.

Přinesly letošní úspěchy i pozván-
ku do reprezentace?

Myslím, že nám s Martinem Musi-
lem vedle výhry na dlouhé trati po-
mohl fakt, že si nás vzal pod křídla 
trenér Petr Blecha, bývalý hlavní tre-
nér Dukly, který nyní působí v ČVK 
Praha, kde mám možnost trénovat i 
já. Kariéru mi trochu přibrzdilo sva-
lové zranění, proto jsem se nemohl 
zúčastnit reprezentačních testů, ale 
pro dobré předcházející výsledky se 
mnou bylo počítáno. Nakonec jsem 
byl anglickým trenérem Simonem 
Coxem zařazen do reprezentace.

Cesta na šampionát tedy byla ote-

vřená...
Vybraná sestava i se mnou na-

štěstí přesvědčivě vyhrála na MČR 
v Račicích, takže jsme dostali zele-
nou na MS do 23 let v bulharském  
Plovdivu. Před startem jsme pomýš-
leli hodně vysoko, ale už v rozjížďce 
se potvrdilo, že konkurence na tom 
byla hodně dobře. Navíc čtveřice z 
naší posádky byla v U23 teprve prv-
ním rokem. Ve finále B proti Nové-
mu Zélandu, Rusku, Itálii a Polsku 
jsme skončili druzí, takže celkově to 
bylo 8. místo. 

Dalším prubířským kamenem se 
stalo mistrovství Evropy v Polsku, 
že?

Po doplnění kádru o dva nové klu-
ky jsme zjistili, že toto složení bylo 
ještě silnější než na MS. Výsledkem 
byla „bramborová“ placka, tedy 4. 
místo za Rumunskem, Velkou Britá-
nií a Francií. Těšilo nás, že zde jsme 
přesvědčivě zvítězili nad Poláky, kte-
ré jsme na „svěťáku“ porazili jen tak 
tak.  

Jaké máš soukromé plány na příští 
sezonu?

Určitě chci pokračovat s kolegou 
Musilem na dvojce pod trenérem 
Blechou, kde pro nás vidím šance  
na dobrá umístění nejen v juniorech, 
ale třeba i v seniorech. Zde to bude 
určitě těžší, ale systematickou pra-
cí bychom toho mohli dosáhnout.  
Na osmě bych chtěl napřesrok jet 
finále A na mistrovství světa v bě-
loruském Brestu. Doufám, že po-
stavíme takovou posádku, která to 
dokáže.

Karel Horňák

ZEMNÍ PRÁCE JIŘÍ MARVÁNEK
Provádíme veškeré výkopové práce,
vrtání půdním vrtákem, opravy cest,

demolice, doprava sypkých materiálů,
kontejnery, skládání hydraulickou rukou,
jímky, nádrže, ČOV, kanalizace, přípojky...

Střednice u Vysoké

E-mail: info@zemar.cz
Mobil: 721 474 698

www.zemar.cz

I n z e r c e

MATĚJ MACH
■ narozen 6. srpna 
1998 v Praze
■ člen české veslařské 
reprezentace U23
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Smích střídá u Bojanglese pláč
Když v loňském roce vyšla 

ve Francii kniha Oliviera 
Bourdeauta (1980) Čekání 

na Bojanglese, vyvolala senzaci. 
Během několika měsíců se doslova 
rozlétla po Evropě a letos vyšla 
ve výborném překladu Jovanky 
Šotolové i u nás. 

Nostalgický příběh, jehož 
leitmotivem je nevšední láska, 
se nese v rytmu nádherné písně 
Niny Simone Mf. Bojangles, na niž 
odkazuje i název románu. Hlavními 
protagonisty jsou rodiče vypravěče, 
jímž je přibližně desetiletý chlapec. 
S bezprostředností vlastní dítěti 
líčí bohémský život rodiny, v níž se 
výstřednost matky skvěle doplňuje 
s bizarními nápady otce. Avšak 
za potřeštěností, legráckami a 
vtipnými historkami je cítit nejen 
velikou lásku, ale i smutek, který 
plíživě dotírá na malého vypravěče. 

Seriál pro knihomoly  

Tavík František Šimon, prof. 
(* 13. 5. 1877 Mšeno † 19. 
12. 1942 Praha), malíř, grafik. 
Prožil své dětství ve Mšeně a 
krátce v Obříství, absolvoval 
Akademii výtvarných umění v 
Praze, kde byl později profe-
sorem. Pod vlivem kokořínské 
přírody se začal formovat jeho 
výtvarný styl. Stal se význam-
ným zakladatelem novodobé 
tradice české grafiky. Podnikl 
cesty po mnoha zemích Evro-
py, cestu kolem světa, stal se 
členem nejprestižnějších ma-
lířských a grafických spolků  
(v Paříži a Londýně), v technice 
realistického barevného leptu 
se prosadil na mezinárodním 
uměleckém poli. Byl jedním 
ze zakladatelů českého spolku 
grafiků Hollar (1917) a členem 
Spolku výtvarných umělců Má-
nes, jehož výstav se zúčastňo-
val. Dále byl členem České aka-
demie věd a umění. Je autorem 
několika technologických příru-
ček, mj. Příručka uměleckého 
grafika a Dřevoryt – druhá pří-
ručka uměleckého grafika.

Jan Čermák (* 22. 12. 1807 Ži-
vonín † 1874), veřejný činitel. 
Bratr kněze  Františka, studoval 
na gymnáziu v Praze a Filozofic-
ké fakultě Univerzity Karlovy. 
Působil jako člen městského 
zastupitelstva v Jičíně, v roce 
1851 organizoval pokladní služ-
bu v maďarském Debrecíně, od 
roku 1866 na zemském finanč-
ním ředitelství v Praze. Je po-
chován v Živoníně.

Štěpán Benda (* 27. 12. 1817 
Kluky u Skalska † 30. 12. 1903 
Veltrusy), učitel. Byl sbormis-
trem a kapelníkem (pomocní-
kem známého kantora  Antoní-
na Liehmanna) a v letech 1840 
– 89 ve Veltrusích, kde byl též 
varhaníkem. Jeho venkovská 
kapela ve Vepřku hostovala po 
celém okolí, hrával v ní i otec  
Antonína Dvořáka, který pro ni 
zkomponoval několik drobněj-
ších skladeb a postavu Štěpána 
Bendy zvěčnil v opeře Jakobín 
jako kantora.

(M. Sígl: Kdo byl a kdo je)

KALENDÁRIUM
MŠENSKA

Jeho líčení bláznivého života 
celé rodiny, v níž je domácím 
mazlíčkem Slečna Nadpočetná, 
pták z rodu jeřábovitých, je 
prokládáno deníkovými záznamy 
otce, jenž se po více či méně 
nekalých obchodních praktikách 
pokouší napsat román, který však 
nakladatelé stále odmítají, neboť 
údajně nemá „hlavu ani patu“.

Avšak šťastný čas bezstarostnosti 
je poznenáhlu vystřídán realitou. 
Ukáže se totiž, že rodiče nejenže 

neotvírali poštu, která se hromadila 
v rohu haly, ale ani neplatili účty. 
Důsledky na sobě pocítí celá 
rodina, a jakkoli se snaží udržet si 
svůj lehkovážný životní styl, musí se 
stěhovat. Matčiny ztřeštěné nápady 
jsou vystřídány návaly deprese, 
které vyvrcholí tím, že podpálí byt. 
Následuje pobyt v ústavu, a ačkoli ji 
otec se synem „unesou“ do vily ve 
Španělsku, která jim zůstala, matka 
zvolí dobrovolnou smrt. Krátce po 
ní odchází i otec a vypravěč zůstává 
sám s nadějí, že třeba konečně 
dokáže odpovědět na otázku: „Jak 
to dělají jiné děti, že mohou žít bez 
mých rodičů?“

Jazyková hravost, lehkost vypra-
vování a skvělé balancování 
mezi pocity štěstí a smutku činí 
z Čekání na Bojanglese neotřelý 
příběh, nad nímž se budete smát  
i plakat.                                      (vkv)

Udělejte radost svým blízkým, 
popřejte jim k jubileu, vzpomeň-
te na své zesnulé. Text zašlete 
jako SMS zprávu na 737 671 196 
nebo na e-mail: msensko@email.cz.

VZPOMÍNKA

Za potřeštěností, 
legráckami a vtipnými 
historkami je cítit nejen 
velikou lásku, ale i 
smutek, který dotírá na 
malého vypravěče.

Svatomartinský koncert pro Světlušku 
ve Mšeně se dočkal třetího ročníku
Mšeno - V sobotu 11. listopadu se 
v chrámu sv. Martina ve Mšeně již 
potřetí uskutečnil  benefiční kon-
cert, nad jehož průběhem převzala 
záštitu Sbírka Světluška. Jedná se 
o dlouhodobý projekt Nadačního 
fondu Českého rozhlasu, jenž po-
máhá nevidomým dětem a dospě-
lým s těžkým zrakovým postiže-
ním. Výraznou osobností projektu 
je koncertní pěvkyně Eva Blažko-
vá, která vystudovala Konzervatoř 
Jana Deyla v Praze ve třídě sólové-
ho zpěvu profesorky Daniely Ště-
pánové. V současné době studuje 
Eva Blažková Akademii múzických 
umění v Ostravě. Eva je laureátkou 
mnoha českých i zahraničních sou-
těží a diplomy, jež úspěchy dosvěd-
čují, jsou rozvěšeny po ve vstupní 
hale Konzervatoře Jana Deyla.  

Každoročním vyvrcholením sbír-
ky je benefiční koncert Světlo pro 
Světlušku. Také v letošním roce se 
mezi města, jež byla poctěna zášti-
tou Světlušky, zařadilo Mšeno. Po 
Evě Blažkové, která koncert zaháji-
la, vystoupil nevidomý klarinetista 
a profesor Konzervatoře Jana Dey-
la, Milan Arner. Oba doprovázela 
na klavír profesorka stejné školy 
Radomíra Šlégrová. Trojice umělců 
předvedla v hodinovém programu 
skladby, jež dlouhodobě patří mezi 

vrcholy hudebního umění. Kos-
tel sv. Martina ve Mšeně zaplnilo 
přibližně 100 lidí, z toho polovinu 
tvořily děti, jež měly vstup zdar-
ma. Podstatou koncertu však bylo 

benefiční vstupné 100 Kč, díky 
kterému se městu Mšenu podařilo 
vybrat částku 6 000 Kč, kterou po-
ukázalo na účet Sbírky Světluška. 
Všem, kteří se koncertu účastnili, a 
vstupné zaplatili, děkujeme.  

Svatomartinskému koncertu pro 
Světlušku však předcházela ještě 
jedna akce, jež byla hodna pozoru. 
Ředitel ZUŠ Mšeno, Mgr. Čeněk 
Hlavatý, společně s učiteli a žáky 
výtvarného oboru připravil na 
tento den odpolední program pod 
názvem Světluškový lampionový 
průvod, jemuž předcházela tvůrčí 
dílna ve slavnostně vyzdobeném  
koncertním sále ZUŠ Mšeno. Zde 
si návštěvníci vyzkoušeli různé vý-
tvarné techniky, jejichž cílem byl 
vlastnoručně zhotovený lampion. 
K dispozici bylo i občerstvení. Za-
koupením uměleckých artefaktů z 
výtvarných ateliérů školy přispěli 
návštěvníci do celkového benefitu. 

Závěrem děkuji městu Mšeno, 
které je donátorem Svatomartin-
ského koncertu pro Světlušku, dě-
kuji mšenskému faráři panu Peteru 
Kothajovi za nezištné propůjčení 
chrámového prostoru, děkuji i 
Zuzaně Říhové za autorské řešení 
světluškového plakátu, jenž se stává 
výtvarným symbolem akce.

PhDr. Josef Šebesta, Ph.D.

Na klarinet zahrál nevidomý  
Milan Arner. Foto: ZUŠ Mšeno

Koncertu předcházel 
světluškový lampionový 
průvod a tvůrčí dílna ve 
slavnostně vyzdobeném  
koncertním sále Základní 
umělecké školy Mšeno.
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Vážení čtenáři, nabízím 
vám tradiční hodnocení 
uplynulé soutěžní části v 

našem klubu SK Mšeno.
 
A – tým
Po krátké pauze jsme se sešli 25. 
července na startu přípravy na 
sezónu 2017/2018.  Už na začátku 
přípravy bylo jasné, že po úspěšné 
sezoně 2016/2017 u nás v týmu ne-
budou nadále pokračovat Zeman, 
Brož, Hnízdil a Hakl. Pro náš kádr 
to je velké oslabení. Navíc byl ještě 
otazník u Guttenberga ml., které-
ho, ač zraněného, lanařil Mělník. 
On se ale nakonec rozhodl zůstat 
ve Mšeně, aby nám pomohl v těch-
to nelehkých časech.

Aby toho nebylo málo, tak na 
marodku vedle Guttenberga ml. 
přibyl na konci přípravy ještě 
Valenta a náš kádr byl na startu 
soutěže už opravdu velmi úzký. 
Jediným novicem v našem kádru 
se stal gólman Lukáš Miler z Kro-
páčovy Vrutice, který se okamžitě 
stal oporou našeho týmu. Hned v 
prvním kole se nám sice podařilo 
vybojovat hubené vítězství nad 
Libiší B, ale pak jsme dvakrát za 
sebou prohráli a nevypadalo to s 
námi vůbec dobře. Naštěstí se v 
té době na hřiště vrátili Valenta s 
Guttenbergem ml. a karta se zača-
la obracet. 

Sice jsme v průběhu soutěže utr-
pěli ještě jednu prohru ve Všestu-
dech, ale jinak jsme většinou vítě-
zili a dokázali jsme sehrát několik 
opravdu povedených zápasů. Asi 
nejvýše hodnotím výhru proti Vy-
soké, která je pasována na favorita 
celé soutěže a my jsme ji po skvě-
lém výkonu porazili 3:1. Také jsme 
dokázali otočit několik utkání, 
která se pro nás nevyvíjela dobře. 
To svědčí o tom, že v mužstvu zů-
stal týmový a bojovný duch, a také 
o tom, že jsme byli dobře fyzicky 
připraveni. 

S postupujícím podzimem nám 
sice klesala účast na trénincích, 
ale většina základní kostry týmu 
naštěstí trénovala pravidelně. 

Zhodnocení skončené fotbalové sezony
Bohužel pro nás se po zranění 
dlouho nemohl prosadit nejlep-
ší střelec celé soutěže minulého 
ročníku - Guttenberg ml., ale na-
štěstí ho dokázal zastoupit kolega 
z útoku Martin Wasyliw. 
Vzhledem k chud-
šímu gólovému 
p ř í s p ě v k u 
Guttenberga 
ml. i dal-
ších hrá-
čů už 
nepatř í -
me mezi 
n e j l é p e 
s t ř í l e j í c í 
týmy, ale 
přesto jsme 
se dokázali 
propracovat na 
čelo tabulky a pod-
zimní část zakončíme nej-
hůře na 4. místě tabulky. 

V zimní pauze teď budeme hlav-
ně odpočívat a věnovat se i svým 
dalším koníčkům. Přípravu na jar-
ní část začneme zhruba v polovině 
února a začátkem března bychom 
měli odjet na osvědčené soustře-
dění v Jičíně, kde vždy nabereme 
potřebné nové síly.

realizační tým A týmu – Vla-
dimír Grát, Jiří Guttenberg, Dana 
Guttenbergová, Soňa Davidová, 
Bára Guttenbergová

B – tým 
Béčko jako každoročně plní 

funkci hlavně záložního týmu pro 
áčko, což jsme letos několikrát 
museli využít. Je škoda, že kluci 
z béčka s námi nejdou alespoň 
občas na trénink, protože někteří 
z nich v sobě mají velice slušný 
potenciál, který ale dál nerozvíjejí 
a nechtějí dát fotbalu něco navíc. 
V béčku se také zapojují v soutěži 
dospělých naši dorostenci, a tím 
získávají důležité zkušenosti do 
jejich další kariéry a usnadňuje se 
tím jejich přechod mezi doroste-
neckou a mužskou kategorií. Zde 
musím vyslovit obrovskou poklo-
nu Romanovi Kormošovi, který se 
o tým béčka stará. Věnuje klukům 
spoustu svého volného času. Měli 
by mu projevit alespoň trochu 
vděku už třeba jen tím, že se bu-
dou včas omlouvat ze zápasů, a to 
jen v nejnutnějších případech. On 
ten fotbal není jen zábava, ale také 
nějaká povinnost vůči spoluhrá-
čům a vedení.   

trenér - Roman Kormoš

 Dorost
Po dlouhé době jsme bohužel 

nebyli schopni dát dohromady 
dorostenecký tým, a tak jsme při-
stoupili k tomu, že jsme se spojili 

s klubem SK Skalsko, se 
kterým jsme utvo-

řili sdružený 
tým dorostu. 

Tomu se v 
ok re s n í m 
p ř e b o r u 
Mladobo-
leslavska 
v ů b e c 
nedařilo. 
Bohužel u 

sdruženého 
týmu se těž-

ko organizují 
tréninky, a to je 

na výkonech znát. 
Věřím, že na jaře se hra i 

výsledky zlepší. A díky tomu, že 
v příštím roce končí hodně žáků, 
věřím, že od další sezony budeme 
mít už tým dorostu opět komplet-
ní bez potřeby sdružování. 

trenér – Lukáš Dohnalík
 

Starší žáci
Žáci konečně vyzráli a i díky 

příchodu dvou hráčů ze Řepína 
předváděli velmi dobrou hru a s 
tím jsou spojené i dobré výsledky. 

trenéři -  Jiří Zabilanský st. a  Ja-
kub Jedlička

 
Mladší žáci

I když na fotbalové mapě mlá-
dežnické týmy spíše ubývají, nám 
se povedlo naše mládežnické týmy 
rozšířit o družstvo mladších žáků, 
kteří se ihned zapojili do soutěže a 
ve své skupině drží skvělé 3. místo 
v tabulce. Je to skvělý mezičlánek 
mezi přípravkou a staršími žáky. 
Kluci a holky hrají se sobě rovný-
mi, a fotbalově tak rostou mno-
hem lépe, pomalu si zvykají na 
fotbal na velkém hřišti a poznávají 
pravidlo o ofsajdu. Jsem moc rád, 
že toto družstvo máme.

Mladší a starší přípravka
Oba týmy sice nehrají na body a 

nezveřejňují se tak tabulky. Přesto 
při návštěvě jejich zápasů vidíte 
maximální snahu o co nejlepší vý-
sledek a velkou radost z každého 
úspěchu a z každé vstřelené bran-
ky. I jejich docházka na trénink 
je příkladná. U těchto týmů bych 
měl jednu výtku, která je určena 
hlavně rodičům. Týká se omlou-
vání dětí z tréninků a zápasů pře-

devším v obdobích svátků. Musí-
me si uvědomit, že tým je tvořen 
jednotlivci a každý z nich má v 
týmu svou úlohu. Dá se pochopit 
omluva v případě nemoci, ale měli 
bychom minimalizovat omluvy 
z důvodu návštěvy příbuzných 
apod. Soutěžní utkání se zkrátka 
odehrát musí, a tak každá taková 
omluva způsobuje trenérům ne-
malé komplikace a navíc to leckdy 
znamená snížení šance na dobrý 
výsledek týmu. 

trenéři - Jiří Zabilanský st., Ja-
kub Jedlička, Martin Žembery, Jiří 
Guttenberg st.

 
Závěrem chci opětovně poděko-

vat všem našim výše jmenovaným 
trenérům, kde musím vyzdvih-
nout hlavně Jirku Zabilanského 
st. a Jakuba Jedličku, kteří jsou 
na hřišti v podstatě denně, a to 
včetně víkendů. Samozřejmě chci 
poděkovat také všem těm, kteří 
nám  jakkoli pomáhají se zajiště-
ním  ostatních věcí kolem fotbalu 
(občerstvení, dresy, příprava hřiš-
tě, doprava na utkání a další) a v 
neposlední řadě chci  také podě-
kovat členům výkonného výboru 
našeho klubu za jejich práci, a také 
zastupitelstvu města Mšena za je-
jich podporu našemu spolku.  Po-
děkování patří samozřejmě  i vám, 
našim věrným fanouškům, za vaši 
stálou přízeň. Věřím, že nám ji za-
chováte i v příštím roce.  
 
Nyní nás čeká delší pauza, kterou 
vyplníme tradičním silvestrov-
ským fotbálkem. Ten se uskuteč-
ní 31. 12. 2017 v 10.00 na našem 
tréninkovém hřišti. Tímto si vás 
dovoluji všechny pozvat, abyste 
si zafandili či se přímo zúčastnili 
zápasu, kde se utkají staří versus 
mladí. Zatím nám dominuje tým 
starých a věřím, že to tak zůstane i 
do příštího roku.
 
Vážení členové a příznivci SK 
Mšeno, vážení občané, dovolte 
mi, abych vám všem jménem vý-
boru SK Mšeno popřál krásné a 
radostné prožití vánočních svátků 
v kruhu vašich nejbližších, co nej-
více splněných přání pod stromeč-
kem a do nového roku 2018 jen to 
nejlepší, především hodně zdraví, 
štěstí a také osobních, sportovních 
i pracovních úspěchů.  

Jiří Guttenberg
předseda SK Mšeno

  jméno             počet branek
Wasyliw                         11
Guttenberg ml.           7
Stejskal            3
Kolumpek O.           2 
Valenta                           2
Guttenberg st.           1
celkem                         26
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Trafika, Mšeno. Obchod A. Ou-
pické, Mšeno. Baťovna, Mšeno. 
Cukrárna u Živných a Měšťá-
ků, Mšeno. Městská knihovna, 
Mšeno. Čerpací stanice, Mšeno. 
Prodejna potravin, Chorušice. 
Hospoda U Grobiána, Koko-
řínský Důl, Galerie a restaurace  
Truhlárna, Kokořín. Mrak Food, 
Nosálov. Potraviny, Velký Újezd.

Kde je Mšensko k dostání

1 cm jednosloupce                20 Kč
1 cm dvojsloupce                   40 Kč
1 cm trojsloupce               60 Kč
1 cm čtyřsloupce               80 Kč
                       (Ceny jsou bez DPH 21 %.)
Inzerci v novinách Mšensko lze sjed-
nat na emailu: msensko@email.cz 
nebo na telefonu 737 671 196.

Ceník plošné inzerce

Děti vyřezávaly strašidýlka  
z dýní v sídle obecního úřadu
Nosálov - Záliba v dlabání dýní 
všemožných velikostí neminula ani 
Nosálov, kde se děti s rodiči pustily 
v neděli 29. října do tvoření růz-
ných strašidelných obličejů. Vzhle-
dem k nepříznivému počasí se akce 
nemohla uskutečnit venku, takže 
jsme se sešli v místnosti obecního 
úřadu. Na pohodové tvoření do-
razil velký počet dětí a nálada byla 
opravdu parádní. Akci si všichni 
skvěle užili, rodiče si vedle tvoření 
i dobře popovídali. O občerstvení 
se postaraly maminky, obec a Mrak 
food, za což všem velmi děkuje-
me. Do konce roku zbývají už jen 
dvě akce, a to Mikulášská nadílka 
a zdobení vánočního stromku.  
O obou akcích budou občané včas 
informováni.        Vladimír Mráček

Levně prodám úhlovou brus-
ku Bosch 180 mm s nepouži-
tými kotouči na ocel - 66 řez-
nými a 4 brusnými. Telefon:  
702 601 658.

•
Inzerujte zdarma

Soukromý řádkový inzerát v mě-
síčníku Mšensko můžete podat 
zdarma, a to elektronicky na 
emailu: msensko@email.cz nebo 
na telefonu: 737 671 196.

PRODÁVÁME
SHÁNÍME

Na tvoření dorazilo dost malých šikulů. Foto: Vladimír Mráček

Člověk potřebuje pohyb, ale přirozený

Sport a zdraví. Zdálo by se, že 
to jsou spojené nádoby, ale 
skutečnost je jiná. Člověk 

nepochybně potřebuje pohyb, ale 
přirozený, který vychází z podsta-
ty jeho bytí. Jinými slovy veškerá 
fyzická aktivita je evolučně vázaná 
na podmínky žití. Prapředci měli 
vyvinuté svaly dolních konče-
tin, aby mohli uniknout nepříteli. 
Horní končetiny sloužily k boji a 
získávání potravy. V průběhu času 
se postupně snižovala potřeba vy-
vinutého svalstva, lidé začali více 
posedávat a chodit. Nicméně práce 
byla stále zapotřebí, ať se jednalo o 
štípání dříví, vaření, sbírání ovoce 
a hub, pěstování zeleniny na zahra-
dě, okopávání půdy nebo pečování 
o domácí skot. I to se ale v dalším 
průběhu změnilo. Začalo se chodit 
do jídelen, kupovat hotové potra-
viny a volný čas trávit v kulturních 
zařízeních, pro někoho v divadlech 
či kinech, pro jiné v hospodách. 
Přirozenou chůzi nahradila veřejná 
i soukromá doprava. Začaly se hle-
dat náhražky přirozeného pohybu. 
Běh, plavání, jízda na kole, lyžová-
ní, posilování nebo fitness. 

Všechny tyto únikové aktivity ale 
mají i odvrácenou část, která nejen 
neprospívá zdraví, ale dokonce mu 
škodí. Oblíbený jogging vyvolává 
neúměrnou zátěž na kolena a po-
škozuje klenbu chodidla. Kromě 
toho zvyšuje hladinu endorfinů v 

těle, což sice přináší pocit libosti, 
ale i závislosti obdobné jako při 
používání návykových látek. Exis-
tují studie, které uvádějí, že trvale 
zvýšená hladina endorfinů snižuje 
odolnost organismu a může způso-
bovat i některá nádorová onemoc-
nění. 

Plavání je přirozenější aktivita, 
zvyšuje kapacitu plic a rozvíjí sval-
stvo hrudníku a horních končetin. 
Problém je v tom, že většinou se 
neodehrává v přírodě, ale uzavře-
ných bazénech nebo koupalištích 
s upravenou vodou, která škodí 
kůži. Často se v takovém prostředí 
přenášejí různé choroby, o plísních 
ani nemluvě. Ostatně není divu, že 
téměř sto procent plavčíků trpí my-
kózou dolních končetin. 

Při jízdě na kole vzhledem k ne-
přirozenému posedu dochází k 
trvalému poškození krční páte-
ře. Při jízdě v terénu dochází i k 
dlouhodobé zátěži na zápěstí a ke 
vzniku onemocnění karpálních 
tunelů, obdobně jako u nemocí z 
povolání v případě zedníků, peka-
řů nebo řezníků. Tento jev se téměř 
pravidelně vyskytuje i u hokejistů. 
Nepřirozený vývoj svalstva je běž-

ný i u oštěpařů a tyčkařů. Tenisté 
a koulaři zase mají vyvinutou jen 
jednu horní končetinu a druhou 
ochablou. Lyžování vyvolává přetí-
žení dolních končetin a v případě 
i zcela běžných pádů k poškozo-
vání kolenních vazů a chrupavek. 
Fitness centra, kde lidé běhají na 
pásech v nedýchatelném prostředí 
místo toho, aby se pohybovali v 
přírodě, posilují svaly, které nikdy 
nevyužijí, pojídají různé potravi-
nové doplňky, jsou slepou uličkou 
civilizace.  

Úrazy, to je další závažný problém 
všech sportovních aktivit. Zlomené 
končetiny, otřesy mozku, poško-
zené sleziny či natržená játra jsou 
doprovodným znakem fotbalistů 
a zápasníků. A to jsme stále jen u 
rekreačního sportu. Vrcholový a 
profesionální sport už se zdravím 
nemá vůbec nic společného. Neú-
měrné trvalé a jednostranné zátěže 
často podporované různými po-
volenými i zakázanými prostřed-
ky jsou nepochopitelnou metlou 
současné společnosti. Honba za 
stále vyššími výkony vytváří novou 
generaci dobrovolných invalidů. 
Tento proces se asi nezastaví, při-
tom nám nic nebrání, abychom se 
vrátili ke svým kořenům a třeba jen 
pravidelně chodili v přírodě na čer-
stvém vzduchu.

MUDr. Ivan Heidler, CSc., 
Kanina

Zajímavosti z medicíny                                      díl 12.

J Í Z D N Í  Ř Á D Y
V lednovém vydání 
Mšenska najdete 

na čtyřech stránkách 
podrobný jízdní řád  

vlakových  
i autobusových spojů.

Základní škola Mšeno 
přijme ihned 

ASISTENTA PEDAGOGA
na poloviční úvazek

(20 hodin - do 7. třídy)
Informace na 315 693 140

Mgr. Jiřina Trunková,
ředitelka ZŠ Mšeno,

Boleslavská 360, 
277 35 Mšeno

Vrcholový a profesionální 
sport už se zdravím nemá 
vůbec nic společného.
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Oblast Kapadokie leží na 
Anatolské náhorní plošině 
uprostřed Turecka. Jedná 

se o nepříliš velkou plochu, z geo-
logického hlediska ovšem nesmírně 
cennou. Asi před třiceti miliony let 
blízké sopky Erciyes, Hasan a něko-
lik dalších pokryly při svých erup-
cích celou oblast vrstvami popela 
různého složení. Přes ten se na ně-
kterých místech navrstvily vyvřelé 
horniny a po čase vše ztuhlo. Čas a 
přírodní živly zapracovaly a výsled-
kem je to, co dnes všichni obdivují. 

Postupné zvětrávání, vodní a vě-
trná eroze utvořila útvary, které 

Kapadocké komíny připomínají pokličky
Putování po nejkrásnějších místech Evropy se Zdeňkem Berglem         8.

BELETRIE
E. Hakl: Umina verze
M. Mašinová: Kočky a jiné 
příběhy o strachu
D. Šafránková: Bydlim v Nus-
lích
O. Štindl: K hranici
B. Bellová: Jezero
S. Beran: Vyšehradští jezdci
P. Dvořáková: Sítě
M. Váňová: Já hlupák 
T. Keleová-Vasilková: Přítelky-
ně
N. Horáková: Ženy na pranýři 
P. Taylor: Doktore, to se teda 
povedlo!

Nové knihy v Městské 
knihovně ve Mšeně

J. Bauer: Vražedná mše; Svatý 
grál

LITERATURA PRO DĚTI
O. Linhart: Princ Jůtůber 
A. Březinová: Deník vodnice 
Puškvory       
I. Březinová: Řvi potichu, 
brácho 
R. Fučíková, Renáta: Obrazy z 
Nového zákona       
M. Šašek: To je Hongkong ; To 
je Mnichov
P. Sís: Komoda
R. Fučíková: Karel a rytíři
K. Smolíková: Jak se staví 
město

NAUČNÁ LITERATURA
S. Heaser: Přívěsky z modelo-
vacího stříbra 
J. Sheen: Lisování květin v 
mikrovlné troubě 

Uvnitř některých skalních komínů jsou vytesané místnosti, je možné mezi nimi najít i hospody (vpravo).

svým pohádkovým vzhledem a 
množstvím nemají ve světě obdoby. 
Vznikly tak někde až čtyřicetime-
trové špičaté útvary, kterým tady 
říkají Pohádkové komíny. První 
obyvatelé je považovali za komíny 
bájných bytostí, žijicích v podzemí. 

Komíny mají různý tvar, na mno-
hých se drží plochá nebo špiča-
tá vrstva tvrdého čediče. Měkký  
sopečný tuf ve spodní částí eroze 
více obrousila. Připomínají naše 
Pokličky, jen jsou mnohem vyšší 
a je jich zde trochu víc, počet jde 
do tisíců. Kde eroze pracovala del-
ší dobu, došlo ke zřícení horních 

částí, to zbylé se ještě víc obrousilo.  
Každý komín je jiný, při troše fan-
tazie si každý může představit po-
dobu s nějakou známou věcí. Ce-
lou oblast tvoří několik rozlehlých 
údolí, na okolních svazích už se 
zárodky nových komímů postupně 
vytvářejí. 

Během dvou dnů jsme stačili 
většinu údolí projít. Do některých 
komínů vytesali jeskyně, k nim ve-
dou žebříky a uvnitř se dá posedět 
a popít. Pokud tedy někomu stačí 
turecký národní nápoj čaj. Kdo by 
měl chuť na pivo, má smůlu, to by 
Aláh nedovolil. A opravdu to tady 

dodržují. 
Mnohé tufové skály obyvate-

lé ve středověku využívali k by-
dlení, stačilo vysekat jeskyně a 
celoroční bydlení měli zajiště-
no. Jednalo se hlavně o křesťany, 
kteří tu vysekali i množství kos-
telů a kaplí. U města Göreme ješ-
tě tyto prostory využívají, spíše  
ale jako stáje nebo skladiště. Viděli 
jsme i několik skalních hotelů.

Největší atrakcí oblasti jsou ale 
podzemní města, ve kterých se 
ukrývali křesťané před muslimy. O 
tom se zmíním ale až příště.

Zdeněk Bergl
Kapadokie každoročně láká mno-
ho turistů. Foto: Zdeněk Bergl (3x)


